

#### BSE celebrated In "Bahraini Engineer Day"

BSE Celebrated the first Engineer Day on Tuesday, 1st July 2014. BSE Board selected this date because it is the date of its establishment. The celebration was under the auspices of Dr. Abdul Latif Jassim Kanoo - the first BSE president,. The celebration was attended by HE Engineer Essam Khalaf, the Minister of Works and other dignitaries.

In his speech, the sponsor of the event, Dr. Kanoo, said: "The Bahrain Society of Engineers has contributed, and still, a lot in the development of the country. Bahraini Engineers participated in the construction of new cities and build an excellent infrastructure networks over years. He asked the young engineers to follow the steps of the first generation and continue their efforts and achievements.

The President of BSE Engineer Ibrahim Masoud Alhermi said that the celebration of the Engineer's Day is a global event and left to the engineering societies to select the suitable date. BSE board selected the establishment date of the society for this celebration.

BSE awarded Honorary Membership to HE Shaikh Khalid bin Abdulla Al Khalifa, Deputy Prime Minister, HE Magid Jawad Al Jishi, Adviser to HRH Prime Minister as the first graduate engineer and Dr. Abdul Latif Jassim Kanoo as the first BSE President.

The Society also granted a lifetime membership to the first lady engineer Badria Marzouq Al Marzouq and 28 engineers for their loyalty and support to the society.



# BSE organizing a panel discussion on "Engineer Occupational Health at work site"

BSE organized a panel discussion on "Engineer Occupational Health at work site as part of celebration of the "Bahraini Engineer's Day "which was held on 1st July in the headquarter of the society in Juffair.

Dr. Rana Al-Emadi, Occupational Health Specialist, and Dr. Samah Mohammed Occupational Health Specialist, Dr. Mohamed Shaaban, Surgery Specialist and Mr. Mahmood Janahi, Nursing Specialist.

On this occasion, BSE President Engineer Masoud Ebrahim Al



Hermi said: "This event comes for recognizing and appreciating the role of the engineer in the country's development and his contribution in the construction industry.

Activities Committee Director, Reem Alotaibi said: "we are happy to organize this event for the first time in the BSE's history. It sheds light on the Engineer occupational health inside and outside the office and how avoid health problems through a proactive approach that includes best safety and health occupational practices and food habits".



#### "BSE" visit "Jordanian Engineer Association"

A BSE delegation "visited Jordanian Engineer Association (JEA) to get more information about their experience in registering, certifying and organizing engineering practice in Jordan. The visit took place during the period 20-23rd June 2014.

The delegation included Engineer Massoud Alhermi President of "BSE", Engineer Abdul Majeed Al-Gassab, Chairman of the Organizing Committee of Practicing Engineering Profession (COPEP), Engineer Ahmed Al Khayat, Assistant Undersecretary, Technical Services at Ministry of Works, Dr. Wafa Al Mansouri, Member of COPEP and Engineer Jameel Khalaf Al Alawi, BSE Board Member.

The delegation was received by the

President of JEA, Engineer Abdullah Abedaat, and members of the Board.

JEA representatives gave a presentation on JAE and its development and the most important historical achievements over years. The presentation also covered the roles and responsibilities of JAE in organizing the profession and serving the society. The meeting also discussed the the unique relationship between the two societies and ways and means to enhance this professional relationship. It was agreed to revisit the memorandum of understanding signed between the two parties to enhance its provisions to serve better the two bodies and to cover more areas of cooperation.

The delegation was also briefed on the JAE's experience on certification, categorization and training of engineers through professional Centers.



#### Workshop on "Six Sigma" to improve productivity

BSE's Training Centre organized a workshop on "Lean Six Sigma for Management Team" at its' headquarters in Juffair.

Engineer Samih Al Alawi, Director of BSE's Training Center said "The "Sigma 6" system is the most effective and dynamic to improve product quality and management services. It is considered as the key to unlocking new levels of performance quality, productivity and profitability, since they require a new mindset for a shift in management practices. He stressed that the application of the concept of

"six sigma" contributed significantly and enable organizations to respond to the world-famous competitive environment successfully and improve performance".

The workshop sought to provide insights for management eager to learn how to spread the concept of "six sigma" in organizations to achieve sustainable business performance and improve productivity. This applies to all of the products, services and industries.

The workshop instructor was Abdul-Ghani al-Najjar. He is

professional trainer, with 29 years of work experience, and provides advisory management of common services between organizations and consultancy services to advising senior executives and management teams and employees at all levels.



#### BSE celebrate in its Second Ramadan Ghabga In collaboration with "IET"

BSE, in cooperation with Jordanian Engineers' Liaison Committee - Bahrain Branch and the Institute of Engineering and Technology IET, organized second Ramadan Ghabga, on Monday, 14th June 2014 at Hisham Shehabi Hall at the society headquarters in Juffair. The Ghabga, which aimed to increase communication between the society and affiliates, was attended by all the society members and affiliates.

Eng. Masoud Alhermi, President of the society, welcomed the attendees and their families and expressed his deep thanks and appreciation for all the efforts of the members and committees involved in this event wishing all a very good time. The Ghabaga's program included many entertainment competitions and fun games to provide enjoyable time to families.



www.mohandis.org Issue 17, July 2014



# الجمعية تحتفل بيوم المهندس البحريني

احتفلت الجمعية يوم الثلاثاء الموافق الأول من شهر يوليو 2014، بيوم المهندس البحريني للسنة الأولى في تاريخ الجمعية، برعاية الدكتور المهندس عبد اللطيف جاسم كانو – أول رئيس للجمعية، وقد حضر الاحتفال لفيف من كبار الشخصيات والمهتمين في القطاع الهندسي على رأسهم سعادة المهندس عصام بن عبدالله خلف وزير الأشغال.

وقال راعي الحفل الدكتور كانو في كلمة ألقاها بالمناسبة: "إن جمعية المهندسين البحرينية كانت ولا تزال العنصر الرائع في هذا البلد الطيب والدليل على التطور من خلال ما نراه اليوم من عمران وتشييد مدن وبناء متميز وشوارع واسعة، إنما هو بفضل العقل الهندسي الرائع الذي يتميز به المهندسون البحرينيون"، موجها "أن عليهم الاستمرار في هذا العطاء والتطلع إلى الأحسن والأفضل".

وأشار رئيس الجمعية المهندس مسعود إبراهيم الهرمي الى أن الاحتفال بيوم المهندس هو احتفال عالمي يترك لتحديد موعده لكل دولة، وعليه اختارت جمعية المهندسين هذا الموعد لارتباطه وتزامنه مع يوم تأسيس الجمعية، ومن المؤمل أن تكون هذه الاحتفالية سنوية بدءاً من هذا العام.

وفى بادرة لرد الجميل والاعتراف بالعرفان فقد انتهزت الجمعية هذه



المناسبة لتمنح العضوية الفخرية لعدد من الشخصيات البارزة التي ساهمت في ارتقاء الجمعية واستمراريتها، إذ منحت العضوية الفخرية لكل من معالي الشيخ خالد بن عبدالله آل خليفة نائب رئيس الوزراء، وسعادة المهندس ماجد جواد الجشي مستشار رئيس الوزراء إلى جانب تكريمه و تقديره كأول مهندس بحريني يتخرج من الجامعة، والدكتور عبداللطيف جاسم كانو باعتباره أول رئيس للجمعية.

كما منحت الجمعية عضوية مدى الحياة للمهندسة بدرية مرزوق المرزوق كأول مهندسة بحرينية، بالإضافة إلى 28 مهندساً ومهندسة ممن أوفوا بالتزاماتهم المالية تجاه الجمعية.

### تنظيم جلسة حوارية بعنوان "صحة المهندس في موقع العمل"

نظمت الجمعية جلسة حوارية بعنوان "صحة المهندس في مواقع العمل"، وذلك بالتزامن مع الاحتفال بـ "يوم المهندس البحريني" الذي كان في الأول من يوليو بمقر الجمعية بمنطقة الجفير.

واستضافت الجلسة الحوارية كل من الدكتورة رنا العمادي أخصائية طب مهني، والدكتورة سماح محمد أخصائية صحة مهنية، والدكتور محمد شعبان أخصائي جراحة، والسيد محمود جناحي أخصائي تمريض.



وبهذه المناسبة قال رئيس الجمعية المهندس مسعود إبراهيم الهرمي: "إن هذه الفعالية تأتي تقديرا وتثمينا لدور المهندس البحريني في بناء الوطن والمساهمة في النهضة العمرانية والصناعية الحديثة".

أعربت رئيس لجنة الأنشطة بجمعية المهندسين البحرينية المهندسة ريم العتيبي عن بالغ سعادتها بهذه الفعالية والتي جاءت للسنة الأولى في تاريخ الجمعية، إذ تعتبر من الفعاليات المتخصصة لا سيما وأنها تسلط الضوء على صحة المهندس سواء داخل أو خارج المكتب، منوهة بأن الفعالية تركز على تعليم المهندس كيفية تجنب الأمراض والوقاية منها سواء من ناحية الاهتمام بالأكل أو تطبيق العادات الصحية السليمة.

# الجمعية تزور "نقابة المهندسين الأردنيين" للاطلاع على تجربة النقابة في المجالات المهنية

زار وفد من الجمعية نقابة المهندسين الأردنيين وذلك للاطلاع على تجربة النقابة في مختلف المجالات المهنية وذلك خلال الفترة من 20 يونيو لغاية 23 يونيو.

وتم استقبال الوفد المكون من المهندس مسعود

الهرمي رئيس الجمعية والمهندس عبدالمجيد القصاب رئيس لجنة تنظيم مزاولة المهن الهندسية والمهندس أحمد الخياط الوكيل المساعد للخدمات الفنية بوزارة الأشغال والدكتور وفاء المنصوري عضو لجنة تنظيم

مزاولة المهن الهندسية والمهندس جميل خلف العلوي عضو مجلس إدارة الجمعية.

واستقبل الوفد رئيس مجلس النقابة المهندس عبدالله عبيدات وأعضاء المجلس وتم تقديم عرض حول نقابة المهندسين الأردنيين وأهم

Issue 17, July 2014 www.mohandis.org

المحطات التاريخية والمفاصل الزمنية التي أثرت على مسيرة النقابة والدور الذي تلعبه النقابة في خدمة المجتمع و المهنة. وتم استعراض العلاقة المتميزة التي تربط الهيئتين المهنيتين وسبل تطويرها وتم الاتفاق على إعادة النظر في مذكرة التفاهم الموقعة بين الطرفين وتطوير بنودها بما يخدم الهيئتين.

ومن خلال المراكز المتخصصة في النقابة تم التعرف على تجربة النقابة في كل من مجالات تأهيل وتصنيف المهندسين والتدريب والتطوير المهني والاستثمار . وثمن الوفد حسن استقبال وضيافة نقابة المهندسين الأردنيين وقدم الوفد دعوة لنقابة المهندسين لزيارة جمعية المهندسين البحرينية.



## ورشة عمل "Sigma Six" لتحسين الإنتاجية

نظم مركز التدريب التابع للجمعية ورشة عمل بعنوان تعليم نظام "سيغما 6" لفريق الإدارة، في مقر الجمعية بمنطقة الجفير.

قال مدير مركز التدريب في الجمعية المهندس سميح العلوي: "إن نظام "سيغما 6" هو النظام الأكثر فعالية وديناميكية لتحسين جودة المنتج والخدمات الإدارية، ويعتبر المفتاح لفتح مستويات جديدة من جودة الأداء والإنتاجية والربحية، لا سيما وأنها تتطلب عقلية جديدة للتحول في ممارسات الإدارة، مؤكدا أن تطبيق مفهوم "سيغما 6" ساهم بشكل كبير في تمكين المنظمات العالمية الشهيرة الاستجابة للبيئة التنافسية بنجاح وتحسين الأداء".

وقد حرصت الورشة على تقديم رؤى لإدارة حريصة على معرفة كيفية نشر مفهوم "سيغما 6" في المنظمات من أجل تحقيق أداء الأعمال المستدامة وتحسين الإنتاجية الذي ينطبق على كل من المنتجات والخدمات والصناعات.

حضر الدورة عدد من المهتمين وأصحاب القرار في مختلف المنظمات والمؤسسات، وحازت الورشة على مستويات عالية من التقدير عبر



الاستبيان الذي طرح على المشاركين في نهاية الورشة.

حاضر في الورشة المدرب عبد الغني سلمان النجار والذي يمتاز بخلفية مهنية واسعة تصل إلى 29 عاما من الخبرة في العمل وإدارة الخدمات المشتركة بين المنظمات وتقديم الإستشارات لكبار المسؤولين التنفيذيين وفرق الإدارة والموظفين على جميع المستويات، بالإضافة إلى خبرته الواسعة في العمليات هندسة الإتصالات والمخاطر التنظيمية والإدارية وإدارة المشاريع التشغيلية.

# الاحتفال بالغبقة الرمضانية الثانية بالتعاون لجنة ارتباط المهندسين الأردنيين – فرع البحرين ومعهد الهندسة والتقنية IET

احتفلت الجمعية بغبقتها الرمضانية الثانية التي دعت لها كافة أعضائها ومنتسبيها، بمناسبة شهر رمضان الكريم، وذلك إيمانا من مجلس إدارة الجمعية باهمية التواصل مع اعضائها ومنتسبيها في كافة المحافل ولا سيما الإجتماعية التي من شأنها أن تزيد من أواصر الترابط.

وأقيمت الغبقة لهذا العام بالتعاون بين لجنة الأنشطة بالجمعية و لجنة ارتباط المهندسين الأردنيين – فرع البحرين ومعهد الهندسة والتقنية TET ، مساء يوم الإثنين الموافق 14 2014 بقاعة المهندس هشام الشهابي في مقر



الجمعية بمنطقة الجفير.

وبدأ رئيس الجمعية المهندس مسعود إبراهيم الهرمى برنامج الحفل بكلمة بالمناسبة

رحب فيها بالحضور، وأعرب عن بالغ شكره وتقديره لكل ما يبذله الأعضاء ولجان الإرتباط من جهود ملموسة، متمنيا للجميع قضاء وقت ممتع.

وتضمن برنامج الغبقة العديد من المسابقات والألعاب الترفيهية، كما تم الاستعانة بالأسر المنتجة لتقديم الوجبات الشعبية.